

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Brussels, December 1976

NEW PROPOSAL FOR THE COMMON ORGANIZATION OF THE MARKET IN ALCOHOL¹

The Commission of the European Communities recently adopted a new proposal concerning the common organization of the market in alcohol; it will be transmitted to the Council of Ministers and will permit the establishment of a production, prices and intervention system for ethyl alcohol of agricultural origin. This proposal replaces that put forward by the Commission in 1972. It takes into account, inter alia, the new situation in the Community market in alcohol as a result of the enlargement of the Community in 1973 and in particular the reduction in the proportion of agricultural alcohol, which represented 55% of total alcohol production in the Community of Six and 35% in the Community of Nine.

The common market organization proposed by the Commission governs only agricultural alcohol and its derivatives. The production of ethyl alcohol of agricultural origin is maintained by fixing production quotas within limits corresponding to the available outlets. However, for molasses alcohol, which can withstand competition from synthetic alcohol, freedom of production has been established but to offset this there are no intervention measures, and therefore no guarantee for this alcohol. A marketing guarantee is accorded, however, for the other types of agricultural alcohol within the limit of the production quotas allocated to each distillery. A price guarantee is also accorded for these types of alcohol, within the same quantitative limits, by means of a mechanism for withdrawal by the intervention agencies. The intervention agencies deal only with agricultural alcohol which it has not been possible to dispose of on the open market and they then undertake the sale of this alcohol.

For the purposes of marketing agricultural alcohol the production of which is organized in this way, the exclusive use of this alcohol is made obligatory in certain reserved sectors, namely oral consumption, vinegar production and the pharmaceutical industry. Provisionally, the perfumery and cosmetics sector may also be reserved for the agricultural alcohol in Member States which request this.

To prevent a type of agricultural alcohol obtained from a low-priced raw material from eliminating the other types from the reserved sectors, all alcohol intended for these sectors must be sold at a fixed price.

In order to make up the difference between this selling price and the prices at which the alcohol is offered for intervention, a mechanism has been introduced for adjusting the prices of the different types of agricultural alcohol according to the raw material from which they have been produced; the adjustment is to be made on the basis of a fairly low price corresponding to the price of grain alcohol.

The proposal provides for the introduction of a system of surveillance and of rules governing the description and presentation of products, in order to protect the consumer and the producers. There will also be a system of import levies and export refunds for trade with non-member countries.

A levy, known as an "intervention contribution", has been introduced on all spirituous beverages consumer in the Community, and this will eliminate any financial repercussion which the common organization of the market might have. The effect of this levy on consumer prices will be negligible (less than 0.04 u.a. per bottle).

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
POKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, décembre 1976.

Nouvelle proposition pour une organisation commune dans le secteur de l'alcool(1)

La Commission des Communautés Européennes vient d'adopter une nouvelle proposition relative à une organisation commune des marchés dans le secteur de l'alcool; celle-ci sera transmise au Conseil des Ministres et permettra d'établir un régime de production, de prix et d'interventions pour l'alcool éthylique d'origine agricole. Cette proposition remplace celle qui a été soumise par la Commission en 1972. Elle tient compte, entre autres, de la situation nouvelle sur le marché communautaire de l'alcool créée par l'élargissement de la Communauté en 1973 et, notamment, de la diminution de la part relative de l'alcool agricole qui représentait 55 % de la production totale d'alcool dans la Communauté à "Six" et 35 % dans la Communauté à "Neuf".

L'organisation commune des marchés proposée par la Commission ne régit que l'alcool agricole et les produits qui en sont dérivés. La production de l'alcool éthylique d'origine agricole est maintenue, par la fixation de quotas de production, dans des limites qui correspondent aux possibilités d'écoulement. Toutefois, pour l'alcool de mélasse qui peut supporter la concurrence de l'alcool de synthèse, une liberté de production est établie mais, en compensation, aucune mesure d'intervention, donc aucune garantie, n'est prévue pour cet alcool. Par contre, une garantie d'écoulement est accordée aux autres alcools agricoles dans la limite des quotas de production affectés à chaque distillerie. Une garantie de prix est également accordée à ces alcools, et dans les mêmes limites quantitatives, grâce à un mécanisme de retrait par les organismes d'intervention. Ces organismes d'intervention n'agissent que sur l'alcool agricole qui n'a pu être commercialisé librement et se chargent alors de la vente de celui-ci.

Pour écouler l'alcool agricole dont la production est ainsi organisée, certains secteurs d'utilisation lui sont réservés : ce sont le secteur de la consommation de bouche, celui de la vinaigrerie et celui de la pharmacie. Le secteur parfumerie-cosmétiques peut provisoirement être réservé dans les Etats membres qui en feraient la demande.

Pour éviter qu'un alcool agricole provenant d'une matière première à bas prix ne chasse les autres des secteurs réservés, tous les alcools destinés à ces secteurs devront être vendus à un certain prix à fixer.

Pour combler les différences entre ce prix de vente et les prix auxquels les alcools sont offerts, il est instauré un mécanisme d'ajustement des prix des différents alcools agricoles selon leur matière première d'origine, l'ajustement se faisant autour d'un prix relativement bas qui correspond à celui de l'alcool de céréales.

En vue de protéger, tant le consommateur que les producteurs, la proposition prévoit l'introduction d'un système de contrôle et de règles relatives à la désignation et à la présentation des produits. En ce qui concerne les échanges avec les pays tiers, il est prévu un régime de prélèvements à l'importation et de restitutions à l'exportation.

Enfin, il est instauré une cotisation, appelée contribution d'intervention, sur toutes les boissons spiritueuses consommées dans la Communauté, ce qui aura pour effet de supprimer tout impact financier d'une telle organisation commune de marché. L'impact de cette cotisation sur les prix à la consommation sera négligeable (moins de 0,04 UC par bouteille).

(1) COM(76) 274